

6. Translate into English: (1) τὴν γέφυραν ταύτην λέλυκεν ὁ σατράπης τῆς νυκτός. (2) ἀλλὰ μὰ τοὺς θεοὺς οὐκ αὐτοὺς διώξω. (3) ἄξιοι ἂν εἴτε τιμῆς φίλοι, εἰ πορίζοιτε τῷ στρατεύματι ὅπλα. (4) ἐδόκει δὴ τοῖς στρατηγοῖς καὶ τοῖς στρατιώταις πᾶσι θεῖον εἶναι.

7. Translate into Greek: (1) He commanded the soldiers to plunder the waggons. (2) The enemy did not desist from their clamor thruout the whole day. (3) The messengers proceed from the market place to the tents. (4) And this caused fear to the barbarians. (5) At daybreak he sent heralds (to treat) concerning a truce.

8. Translate into Greek: (1) We have arms and chariots and sufficient provisions. (2) Cyrus had often honored Clearchus. (3) The other generals are well-disposed to Xenophon. (4) If he is doing this, it is well. (5) If he had done this, it would have been well.

FRENCH—X.

3¹/₂ to 5 p. m., Monday, 24 June, 1918.

1. Translate: Au bout de six semaines, cet immense bassin, qui naguère était un lac, est devenu un champ fertile, et est couvert d'une herbe épaisse. Quand la faux a passé sur cette prairie imprivoisée le boeuf promène la charrue là où, deux mois auparavant, glissait légèrement la nacelle du pêcheur.
 - (a) Give principal parts and the Present of the Indicative of *devenue*.
2. (a) How do you express *what?* in French: (a) as a *direct object* or *predicate* of a verb? (b) as a *subject*; (c) after a *preposition*. Translate for examples: What have you seen? What is making this noise? What are you thinking of?
 - (b) Distinguish between: *quel* and *lequel*. Give illustrations.
3. Translate: Nous étions au milieu de la forêt, et un triste crépuscule d'hiver nous enveloppait déjà, assombri par les flocons que le vent nous poussait au visage. On alluma la lanterne, mais au bout de vingt minutes, nous ne pouvions plus, malgré sa lumière, voir à quatre mètres devant nous.
 - (a) *Nous ne pouvions plus*. Principal parts and Future of *pouvions*. Write down other negative forms.
4. Translate into French: Nobody met us in the street. We are beginning to speak French. If there were not so much snow, we should go as far as the spruce forest. If you should go to the market, buy me some flowers, if you please.
5. Translate: Je vais passer quelques jours à Paris la semaine prochaine. Voulez-vous m'accompagner? Comme j'y ai été plusieurs fois déjà, je pourrai vous servir de guide. Si vous acceptez ma proposition venez passer la nuit du vingt-trois courant chez nous et nous partirons de bonne heure le lendemain.
 - (a) Principal parts and the Present Indicative of: *partirons*. Give the Comparative of: *de bonne heure*.